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§ 155 

Presentation av Lupp-resultat 
Bakgrund 
Myndigheten för ungdoms- och civilsamhällesfrågors (MUCF) Lupp-
undersökning har genomförts i Kalmar län samt Eksjö kommun. 
Undersökningen genomfördes under hösten 2018 och insamlingen gjordes 
genom en webbenkät på skolorna. Insamlingen har skötts av kommunerna 
med hjälp av MUCF och analys samt sammanställning har gjorts av 
Enkätfabriken på uppdrag av Kommunförbundet Kalmar län. 
 
Lupp står för lokal uppföljning av ungdomspolitiken och startades av MUCF 
år 2001. Lupp är en enkät som ska ge kommuner, stadsdelar eller regioner 
kunskap om ungas situation. MUCF erbjuder enkäten för att stötta kommuner 
i utvecklingen av ungdomspolitiken. Meningen är att beslut som berör unga i 
kommuner ska bygga på aktuell kunskap om ungas situation, erfarenheter och 
åsikter. Lupp-enkäten erbjuds inom tre åldersgrupper: högstadiet 13-16 år, 
gymnasiet 16-19 år och unga vuxna 19-25 år. 

Överläggning 
Jennie Di Rocco, Enkätfabriken, redovisar resultatet av årets Lupp-
undersökning.  

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar inte något beslut med anledning av informationen.  
 

§ 156 

Genomgång av beslutsärenden 
Överläggning  
Samtliga beslutsärenden gås igenom och kommunstyrelsens ledamöter har 
möjlighet att ställa frågor till ansvariga tjänstepersoner.  

Beslut  
Kommunstyrelsen fattar inte något beslut med anledning av informationerna. 
 

§ 157 

Yttrande över revisorernas uppföljande granskning av 
arkiv- och diarieföring 
Dnr KS 2019/0086 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 6 september 2019. 
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Uppföljande granskning.  

Bakgrund 
På uppdrag av de förtroendevalda revisorerna i Kalmar kommun granskade 
Ernst & Young AB (EY) år 2017 om kommunstyrelsen och nämnderna har en 
ändamålsenlig styrning, uppföljning och kontroll för att säkerställa en god 
diarieföring och arkivhållning. Revisorerna sammanfattande bedömning var 
”att arkiv och diarieföring fungerar i stort. Dock finns det en del brister i 
styrdokument och efterlevnaden av dessa. Gällande digitalisering och 
samverkan finns det möjligheter till förbättring.” 
 
EY utförde under 2018 en uppföljning och fann då att det fortfarande fanns 
brister och att en del åtgärder som utlovats inte hade genomförts på ett 
tillfredsställande sätt. Uppföljningen är gjord utifrån de svar som kommunen 
skrev i yttrandet till den första granskningsrapporten och inte utifrån det 
resultat som EY kom fram till i sin första rapport. 
 
Kommunledningskontoret har tagit fram ett förslag till yttrande över 
uppföljningen av granskningsrapporten om arkiv- och diarieföring. 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att anta kommunledningskontorets yttrande som 
sitt och överlämna det till kommunens revisorer som svar på uppföljningen av 
granskningsrapporten om arkiv- och diarieföring. 
 

§ 158 

Kalmar kommuns delårsrapport januari-augusti med 
prognos för 2019 
Dnr KS 2019/0026 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse.  
 
Delårsrapport januari-augusti 2019 med prognos 2019. 

Bakgrund 
I delårsrapporten ingår uppföljning av kommunfullmäktiges mål och uppdrag, 
förvaltningsberättelse, verksamhetsberättelser från kommunens nämnder, 
kommunalförbund, hel- och delägda bolag samt finansiella rapporter för 
kommunen och koncernen. 
 
Resultatet för kommunen perioden januari-augusti 2019 uppgår till 193,0 
miljoner kronor och prognosen för helåret är ett resultat på 102,4 miljoner 
kronor. 
 
Arbetsutskottet har föreslagit att kommunstyrelsen överlämnar delårsrapporten 
januari-augusti 2019 med prognos för 2019 till kommunfullmäktige. 
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Överläggning 
Jonas Agerhed, kommunledningskontoret, redovisar Kalmar kommuns 
delårsrapport januari-augusti med prognos för 2019. 
 
Under överläggningen föreslår Johan Persson (S) att kommunstyrelsen 
tillstyrker arbetsutskottets förslag med följande tillägg: 
”Utifrån delårsrapporten föreslår kommunstyrelsen att kommunfullmäktige 
medger att socialnämnden, samhällsbyggnadsnämnden samt Södermöre 
kommundelsnämnd inte behöver återställa respektive nämnds 
budgetunderskott under innevarande år.” 
 
Efter att överläggningen avslutats beslutar kommunstyrelsen i enlighet med 
Johan Perssons förslag. 

Beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar delårsrapporten januari-augusti med prognos 
för 2019 till kommunfullmäktige. Utifrån delårsrapporten föreslår 
kommunstyrelsen att kommunfullmäktige medger att socialnämnden, 
samhällsbyggnadsnämnden samt Södermöre kommundelsnämnd inte behöver 
återställa respektive nämnds budgetunderskott under innevarande år.  
 

§ 159 

Kommunstyrelsens tertialrapport efter augusti 2019 
Dnr KS 2018/1102 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 11 september 2019. 
 
Tertialrapport.  

Bakgrund 
Kommunledningskontoret redovisar varannan månad det ekonomiska utfallet 
för perioden och en ekonomisk prognos för årsutfallet. Efter april och augusti 
görs också uppföljning av verksamhetsplanen. 
 
Kommunstyrelsens förbrukning efter augusti uppgår till 59,7 % jämfört med 
riktvärdet 66,7 %. De olika verksamheterna visar både positiva som negativa 
avvikelser jämfört med budget. Dessa kommenteras i rapporten. Totalt för 
kommunledningskontoret prognostiseras en positiv avvikelse på 14,9 miljoner 
kronor och för gymnasieverksamheten prognostiseras en negativ avvikelse 
på -2,2 miljoner kronor. Prognosen totalt för kommunstyrelsen är därmed ett 
överskott på 12,7 miljoner kronor.  
 
Uppföljningen av målen visar att aktiviteterna och uppdragen knutna till 
nämndsmålen är pågående.  

Överläggning 
Anna Emrin, kommunledningskontoret, redovisar kommunstyrelsens 
tertialrapport efter augusti. 
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Beslut 
Kommunstyrelsen fattar inte något beslut med anledning av ekonomi- och 
verksamhetsuppföljningen per augusti 2019. 
 

§ 160 

Skattesats för år 2020 
Dnr KS 2019/0564 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 4 september 2019. 

Bakgrund 
Kommunallagen 11 kap. 8§ föreskriver; ”Förslag till budget skall upprättas av 
styrelsen före oktober månads utgång. Om det finns särskilda skäl för det får 
budgetförslaget upprättas i november månad. I så fall ska styrelsen före 
oktober månads utgång föreslå skattesatsen för den kommunalskatt som ingår i 
den preliminära inkomstskatten under det följande året.” 
 
Förslaget till Verksamhetsplan med budget 2020 samt ekonomisk planering 
2021-2022 kommer att behandlas av kommunstyrelsen den 5 november.  
Med anledning av detta måste styrelsen föreslå skattesatsen vid den tidpunkt 
som anges i kommunallagen, det vill säga i oktober. Förslaget innebär 
oförändrad skattesats. 
 
Arbetsutskottet har föreslagit att kommunfullmäktige fastställer skattesatsen 
för år 2020 till 21:81. 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar: 
 
Kommunfullmäktige fastställer skattesatsen för år 2020 till 21:81. 
 

§ 161 

Uppföljning av ekonomi och verksamhet efter tertial 2 
2019 för koncernen Kalmar Kommunbolag AB 
Dnr KS 2019/0967 

Handlingar 
Utdrag ur Kalmar Kommunbolags styrelseprotokoll den 17 september 2019,  
§ 69. 
 
Kalmar Kommunbolag AB:s skrivelse den 16 september 2019. 
 
Uppföljning av ekonomi och verksamhet efter tertial 2 för koncernen Kalmar 
Kommunbolag AB 
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Bakgrund 
Uppföljning av ekonomi och verksamhet för koncernen redovisas i kommun-
bolagets styrelse efter april och augusti. Inriktningen i uppföljningen är 
väsentliga händelser, ekonomiskt utfall och prognos, finansiell analys, 
verksamhetsplan, personalredovisning samt intern kontroll och riskhantering. 

Överläggning 
Ola Johansson, Kalmar Kommunbolag AB, redogör för uppföljningen av 
ekonomi och verksamhet efter tertial 2 för koncernen Kalmar Kommunbolag 
AB.  

Beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar uppföljning av ekonomi och verksamhet efter 
tertial 2 för koncernen Kalmar Kommunbolag AB till kommunfullmäktige. 
 

§ 162 

Utökad investeringsram för Kalmarhem AB för 
perioden 2018-2021 
Dnr KS 2019/0968 

Handlingar 
Utdrag ur Kalmar Kommunbolags styrelseprotokoll den 17 september 2019,  
§ 66. 
 
Kalmar Kommunbolag AB:s skrivelse den 27 augusti 2019. 
 
Utdrag ur Kalmarhem AB:s styrelseprotokoll den 27 juni 2019, § 46. 

Bakgrund 
Kalmarhem AB beviljades 2017 en investeringsram om 530 miljoner kronor 
för då aktuella projekt såsom Månstenen 5, Blickfånget, Svärdet 2 och 5 samt 
Tallhagen 2:13 (del av). Investeringstakten i några av de ovanstående projekten 
har reviderats samt ett nytt projekt Hemvärnet tidigarelagts. En utökning 
föreslås av tidigare beslutad ram med 350 miljoner kronor samt en förlängning 
med två år. 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att utöka investeringsramen för Kalmarhem AB till 
880 miljoner kronor och förlänger perioden till 2021. 
 

§ 163 

Utökad investeringsram för KIFAB i Kalmar AB och HB 
Telemarken för perioden 2019-2024 
Dnr KS 2019/0969 
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Handlingar 
Utdrag ur Kalmar Kommunbolags styrelseprotokoll den 17 september 2019,  
§ 64. 
 
Kalmar Kommunbolag AB:s skrivelse den 6 september 2019. 
 
Utdrag ur KIFAB i Kalmar AB:s styrelseprotokoll den 5 september 2019, § 80. 

Bakgrund 
KIFAB i Kalmar AB med delägda handelsbolaget HB Telemarken i Kalmar 
beviljades 2016 en investeringsram om 605 miljoner kronor för då identifierade 
större projekt såsom ombyggnad Släggan 3 (KIFAB Arena etapp 1), 
omställning av universitetsfastigheter, investeringar i industrifastigheter samt 
löpande ny-, om-, och tillbyggnader för att möta marknadens behov. 
 
I samband med budgetarbete inför 2019 har den ekonomiska planen reviderats 
avseende berörda projekt samt uppdaterats med tillkommande projekt varför 
en ökning av tidigare beslutad ram med 211 miljoner kronor till 816 miljoner 
kronor erfordras. 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att utöka investeringsramen för KIFAB i Kalmar 
AB och HB Telemarken till 816 miljoner kronor och förlänger perioden till 
2024.  
 
Den utökade investeringsramen avser 71 miljoner kronor för KIFAB i Kalmar 
AB och 140 miljoner kronor för HB Telemarken. 
 

§ 164 

Utökad borgensram för HB Telemarken 
Dnr KS 2019/0970 

Handlingar 
Utdrag ur Kalmar Kommunbolags styrelseprotokoll den 17 september 2019,  
§ 65. 
 
Kalmar Kommunbolag AB:s skrivelse den 6 september 2019. 
 
Utdrag ur KIFAB i Kalmar AB:s styrelseprotokoll den 5 september 2019, § 80. 

Bakgrund 
HB Telemarken i Kalmar beviljades i samband med budget december 2018 en 
borgensram om 195 miljoner kronor för då identifierade större projekt. I 
samband med budgetarbetet inför 2019 har den ekonomiska planen reviderats 
avseende berörda projekt samt uppdaterats med tillkommande projekt varför 
en ökning av tidigare beviljad borgensram på 195 miljoner kronor behöver 
utökas med 165 miljoner kronor till totalt 360 miljoner kronor. 
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Aktuella projekt; omställning förskola och skola efter Linnéuniversitetets flytt, 
pågående och planerad ombyggnad, 44 studentbostäder samt förvaltnings-
kontor för utbildningsförvaltningen. 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar: 
 
Kommunfullmäktige beslutar om utökad borgen för HB Telemarken till 360 
miljoner kronor, jämte därpå löpande ränta och kostnader. 
 

§ 165 

Detaljplan för del av fastigheten Stensö 2:3, T-bryggan 
Dnr KS 2019/0983 

Handlingar 
Utdrag ur samhällsbyggnadsnämndens protokoll den 18 september 2019,  
§ 142. 
 
Samhällsbyggnadskontorets skrivelse den 30 augusti 2019. 
 
Plankarta med bestämmelser. 
 
Planbeskrivning. 
 
Behovsbedömning. 
 
Samrådsredogörelse 1. 
 
Samrådsredogörelse 2. 
 
Granskningsutlåtande. 
 
Tjänsteskrivelse. 

Bakgrund 
Syftet med planen är att möjliggöra för 14-17 nya bostäder, i form av radhus, 
parhus eller kedjehus i ett havs- och naturnära läge. Gaturummet betonas längs 
Stensövägen genom att placera bebyggelsen nära och längs gatan samt vända 
entréer mot gatan. På baksidan öppnar bebyggelsen upp sig mot naturen och 
vattnet. Det ska finnas luftighet mellan bebyggelsen och området ska ges en 
öppen karaktär. 
 
Markuppfyllnader eller schaktningar på tomten ska ske varsamt för att värna 
om befintlig vegetation. Naturvärdena tillvaratas genom att delar av 
ekmiljöerna sparas. Den nya bebyggelsen ska ha en mer urban karaktär än den 
befintliga bebyggelsen i närområdet. Fasadmaterialet ska utgöras av trä för att 
knyta an till det kustnära läget. Planen värnar om det rörliga friluftslivet med 
förbättrade gång- och cykelförbindelser i närområdet. 
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Samhällsbyggnadsnämnden har föreslagit att kommunfullmäktige antar förslag 
till detaljplan för del av fastigheten Stensö 2:3. 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar: 
 
Kommunfullmäktige antar förslag till detaljplan för del av fastigheten Stensö 
2:3, T-bryggan. 

Protokollsanteckning 
Christina Fosnes (M), Måns Linge (M), Kajsa Hedin (M), Lisa Jalmander (M) 
och Carl-Henrik Sölvinger (L) redovisar en protokollsanteckning enligt 
följande: 
”Planen för T- bryggan är intressant och välgjord. Förutom de hänsynstagande 
som planen anger så önskar vi se en respektfull bebyggelse vad det gäller höjd 
på de nya husen jmf med de tidigare. Det är bra att detaljplanen är generös vad 
det gäller höjd så att avvikelser inte blir ett problem men samspelet med övrig 
byggnation måste ändå vara en faktor att ta med vid bygglov.  
 
Vi anser att kravet på träfasad på radhusen är ett allt för detaljerat styrmedel. 
Syftet ska klargöras utan att exakt material anges. Det finns i dag möjlighet att 
bygga i betong med utseende av träpanel.  
 
Då husen byggs i et utsatt läge är det viktigt att tänka på hållbarheten. Ett 
omfattande underhåll av en träfasad är troligtvis inte så miljövänlig.” 
 
Petra Gustafsson (SD) och Micael Foghagen (SD) redovisar en 
protokollsanteckning enligt följande: 
”Sverigedemokraterna anser att den sammanlagda höjden av byggnationen blir 
alldeles för hög i förhållande till omgivande miljö när man tar i beaktande dessa 
faktorer; markarbete som avser att höja landområdet i syfte att undgå eventuell 
vattennivåhöjning, den planerade höjden på byggnationerna och eventuella 
strukturer ovanpå dessa. Vi ser hellre att de planerade byggnaderna följer 
nuvarande byggnation i området och att fler våningar än två inte passar in i 
områdesbilden och skall därför inte tillåtas. 
 
I översiktsplanens övergripande ställningstagande med koppling till friluftsliv 
kan man även läsa att våra eklandskap skall ses som en särskild resurs för 
biologisk mångfald och för friluftslivet. Vidare vill vi redan nu, gällande en 
eventuell etapp två, betona vikten av ett sammanhängande rekreations- och 
naturområde från Hagbynäs till Stensö som är viktigt för det rörliga 
friluftslivet, se grönstrukturplanen (sidan 50) antagen av KF 2010-09-29. Vi 
anser att detta område även ska vara strandnära.” 
 
Christopher Dywik (KD) redovisar en protokollsanteckning enligt följande: 
”Människans närmiljö är av stor vikt för vårt psykiska och fysiska 
välbefinnande. En trygg och estetiskt tilltalande närmiljö är viktig för att vi ska 
må bra. Därför är det av stor vikt med en arkitektur, växtlighet och 
stadsplanering som skapar bestående värden. Värdefulla kultur- och 
naturmiljöer ska hanteras varsamt så att de på bästa sätt bevaras för framtiden. 
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Nybyggnation inom ett befintligt område ska alltid ske med respekt för 
områdets unika karaktär och för den omgivande stadsbilden. Nya byggnationer 
ska utformas så de stärker, snarare än stjälper, områdets karaktär. 
 
Utifrån det vill vi höja ett varningens finger mot att allt för lättvindigt skövla 
och bebygga allt fler av Kalmars grönområden. Inte minst de områden som i 
grönstrukturplanen pekas ut som särskilt värdefulla - i detta fall att bibehålla en 
sammanhållen sträckning av ekskog längst med kusten. Något som man gör 
våld på i förslaget, där flera av de gamla stora, vackra ekar som växer längst 
med nuvarande vägen ska huggas ner, medan den mindre värdefulla mitt-
partiet bevaras. Något som väcker frågan om planförslaget alls tagit hänsyn till 
grönstrukturplanen eller den faktiska fysiska miljön på platsen eller helt är en 
skrivbordsprodukt?” 
 

§ 166 

Riktlinjer för markanvisning och riktlinjer för 
exploateringsavtal 
Dnr KS 2019/0898 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 4 september 2019. 
 
Riktlinjer för markanvisning. 
 
Riktlinjer för exploateringsavtal. 

Bakgrund 
Vid årsskiftet 2014/2015 infördes dels nya regler i plan- och bygglagen 
avseende exploateringsavtal och dels en ny lag, lagen om riktlinjer för 
kommunala markanvisningar. Enligt de nya reglerna ska kommuner som avser 
ingå markanvisningsavtal eller exploateringsavtal upprätta riktlinjer för detta. 
 
Ett markanvisningsavtal tecknas mellan en kommun och byggherre gällande 
mark som kommunen äger och avser överlåta till byggherren. Avtalet innebär 
att byggherren under en begränsad tid och på givna villkor får en exklusiv rätt 
att förhandla om att förvärva det område som avtalet avser.  
 
Ett exploateringsavtal tecknas mellan en kommun och en byggherre och avser 
mark som byggherren äger och vill utveckla. 
 
Kalmar kommun har sedan tidigare riktlinjer för reservation och försäljning av 
mark. 2018 beslutade kommunfullmäktige om nya avtalsvillkor vid försäljning 
av kommunal mark. I samband med implementeringen av nya villkor har 
kommunledningskontoret även gjort en översyn av och upprättat nya riktlinjer 
för markanvisning och exploateringsavtal.  
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Riktlinjerna fungerar som en vägledning för kommun och byggherrar i arbetet 
med tilldelning och försäljning av kommunal mark, samt upprättande av 
exploateringsavtal. 
 
Genom att anta och tillämpa riktlinjerna ökar Kalmar kommun sin transparens 
i samhällsbyggnadsprocessen och bidrar till att säkerställa att alla behandlas 
lika. Riktlinjerna tydliggör krav, förväntningar, arbetsgång likväl som ansvars-
fördelning som ställs på aktörer som vill bygga i Kalmar kommun – men även 
vad dessa aktörer kan förvänta sig av kommunen. 

Överläggning 
Under överläggningen föreslår Mattias Adolfson (S) att kommunstyrelsen 
beslutar i enlighet med kommunledningskontorets förslag med följande tillägg i 
Riktlinjer för markanvisning, sidan 2, sista stycket under rubriken 
”Direktanvisning”: 
”Inkomna projektidéer bereds av planutskottet.” 
 
Efter överläggningen beslutar kommunstyrelsen i enlighet med Mattias 
Adolfsons förslag.  

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar: 
 
Kommunfullmäktige beslutar att anta riktlinjer för markanvisning samt 
riktlinjer för exploateringsavtal enligt kommunledningskontorets förslag med 
följande tillägg i Riktlinjer för markanvisning, sidan 2, sista stycket under 
rubriken ”Direktanvisning”: 
”Inkomna projektidéer bereds av planutskottet.” 
 
 

§ 167 

Upplåtelse av tomträtt på fastigheten Odonet 1 till P&E 
51 Invest AB 
Dnr KS 2017/0790 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 12 september 2019. 
 
Tomträttsavtal. 
 
Karta. 

Bakgrund 
Kommunstyrelsen beslutade i maj 2017 om en markreservation för Norden 
Machinery AB inom verksamhetsområde Snurrom på del av fastigheterna 
Kläckeberga 10:1 och Västerslät 17:1. Efter fastighetsbildning har fastigheten 
Odonet 1 bildats vars areal är 54 176 m2.  
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Markreservationen har via ett beslut i kommunstyrelsen den 4 juni 2019 
överlåtits på P&E 51 Invest AB, vilka har tecknat ett hyresavtal med Norden 
Machinery AB gällande den industri- och kontorsbyggnad som planeras att 
uppföras på fastigheten.  
 
Mellan Kalmar kommun och P&E 51 Invest AB tecknas ett tomträttsavtal 
vilket innebär att Kalmar kommun står kvar som fastighetsägare medan P&E 
51 Invest AB blir tomträttshavare.  
 
Tomträttsavtalet ska gälla från och med den 1 januari 2020. Tomträttsavgälden 
gäller i 10 år från och med upplåtelsedagen. Därefter regleras avgälden vart 
tionde år.  
 
Planutskottet har föreslagit att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med 
kommunledningskontorets förslag.  

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar i enlighet med kommunledningskontorets förslag 
att upplåta fastigheten Odonet 1 med tomträtt till P&E 51 Invest AB (org.nr: 
559132-3885) för en årlig tomträttsavgäld om 447 000 kronor.  
 

§ 168 

Markreservation på del av fastigheten Berga 10:19 
(Karlssons äng) för NCC Sverige AB 
Dnr KS 2018/0246 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 10 september 2019. 
 
Begäran om markreservation. 
 
Karta. 

Bakgrund 
I Karlssons äng etapp 2 pågår planering för utbyggnation av gatorna.  
Problemen med utbyggnationen av infrastrukturen i etapp 1 gör att tidsplanen 
för etapp 2 har försenats. Berört område som nu föreslås ska reserveras ligger 
inom etapp 2.  
 
NCC Sverige AB har ansökt om markreservation för bebyggelse av radhus. 
Under tiden för markreservationen ska dialog föras mellan kommunen och 
exploatören kring formen av bebyggelsen samt dess gestaltning. Förslaget ska 
förankras hos bygglovsenheten samt stadsarkitekt innan en eventuell 
försäljning sker. Kommer parterna inte överens är detta skäl till att avbryta eller 
att inte förlänga markreservationen.  
 
Planutskottet har föreslagit att kommunstyrelsen reserverar del av Berga 10:19 
enligt kommunledningskontorets förslag till NCC Sverige AB. 
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Beslut 
Kommunstyrelsen reserverar del av fastigheten Berga 10:19 enligt kommun-
ledningskontorets förslag till NCC Sverige AB (org nr 556613-4929) till och 
med den 1 april 2020. 
 

§ 169 

Markreservation på del av fastigheten Berga 10:19 
(Karlssons äng) för Kärnhem Bostadsproduktion AB 
Dnr KS 2019/0423 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse. 
 
Ansökan om markreservation. 
 
Karta. 

Bakgrund 
I Karlssons äng etapp 2 pågår planering för utbyggnation av gatorna.  
Problemen med utbyggnationen av infrastrukturen i etapp 1 gör att tidsplanen 
för etapp 2 har försenats.  
 
Berört område som nu föreslås ska reserveras ligger inom etapp 2. Området är 
geotekniskt dåligt och extraordinär grundläggning kommer att krävas för 
samtliga hus, varför detta markområde inte släpps i den kommunala tomtkön. 
 
Kärnhem Bostadsproduktion har ansökt om markreservation. Föreslagen 
bebyggelse är radhus/parhus. Under tiden för markreservationen ska dialog 
föras mellan kommunen och exploatören kring formen av bebyggelsen samt 
dess gestaltning. Förslaget ska förankras hos bygglovsenheten samt 
stadsarkitekt innan en eventuell försäljning sker. Kommer parterna inte 
överens är detta skäl till att avbryta eller att inte förlänga markreservationen.  
 
Planutskottet har föreslagit att kommunstyrelsen reserverar del av Berga 10:19 
enligt kommunledningskontorets förslag till Kärnhem Bostadsproduktion AB. 

Beslut 
Kommunstyrelsen reserverar del av fastigheten Berga 10:19 enligt kommun-
ledningskontorets förslag till Kärnhem Bostadsproduktion AB  
(org nr 556653-3922) till och med den 1 april 2020. 
 

§ 170 

Revidering av kommunstyrelsens delegationsordning 
för 2019 
Dnr KS 2018/0812 
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Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 24 september 2019. 
 
Förslag till reviderad delegationsordning för kommunstyrelsen. 

Bakgrund 
Kommunstyrelsen beslutade den 4 december 2018 att godkänna förslag till 
delegationsordning för 2019.  
 
Utifrån en del felaktigheter och en del felbenämningar på enheter som idag inte 
finns på brandkåren har ändringar gjorts vilka främst gäller den förebyggande 
verksamheten.  

Överläggning 
Under överläggningen föreslår Johan Persson (S) att kommunstyrelsen ska 
besluta i enlighet med kommunstyrelsens förslag med den ändringen att 
punkten C7 ska ha följande lydelse: 
”Besluta om borgen vid omplacering av borgenslån.” 
 
Efter att överläggningen avslutats beslutar kommunstyrelsen i enlighet med 
Johan Perssons förslag.  

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att godkänna reviderat förslag till delegations-
ordning med den ändringen att punkten C7 ska ha följande lydelse: 
”Besluta om borgen vid omplacering av borgenslån.” 
 
 

§ 171 

Motion från Kajsa Hedin (M) om teckenspråkig profil i 
förskola och grundskola 
Dnr KS 2019/0415 

Handlingar 
Utdrag ur utbildningsnämndens protokoll den 28 augusti 2019, § 53. 
 
Utbildningsförvaltningens skrivelse den 29 maj 2019. 
 
Motion.  

Bakgrund 
Kajsa Hedin (M) föreslår i en motion att kommunfullmäktige ska besluta att 
Kalmar kommun ska möjligöra skolgång för döva och hörselskadade barn 
genom en skola med teckenspråkig profil, från förskola till och med högstadiet. 
Utbildningsnämnden har yttrat sig över motionen som sammanfattningsvis 
innebär att utbildningsnämnden i dagsläget inte inför en teckenspråkig profil 
från förskolan till och med högstadiet. Utbildningsförvaltningen kommer även 
fortsättningsvis arbeta med insatser för att möta barn och elever oavsett 
funktionsnedsättning, samt utbilda personalgrupper i förskola, sär- och 
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grundskola inom t.ex. TAKK samt bedriva hörselgrupper, teckenspråks-
undervisning och handleda personalgrupper. 
 
Arbetsutskottet har föreslagit att utbildningsnämndens yttrande ska utgöra svar 
på Kajsa Hedins (M) motion om teckenspråkig profil i förskola och 
grundskola. 

Överläggning 
Under överläggningen föreslår Christopher Dywik (KD) att motionen ska 
återremitteras till utbildningsnämnden för att: 

- Inhämta faktaunderlag och yttrande från region Kalmar län 
(hörselvården) 

- Göra en omarbetning av bakgrundsmaterialet och i utlåtandet ta i 
beaktande svaret från Region Kalmar län, Barnkonventionen samt 
kommunens strategi ”Tillträde till samhället”. 

 
Efter att överläggningen avslutats beslutar kommunstyrelsen att återremittera 
motionen till utbildningsnämnden i enlighet med Christopher Dywiks förslag. 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att återremittera motionen till utbildningsnämnden 
för att: 

- Inhämta faktaunderlag och yttrande från region Kalmar län 
(hörselvården) 

- Göra en omarbetning av bakgrundsmaterialet och i utlåtandet ta i 
beaktande svaret från Region Kalmar län, Barnkonventionen samt 
kommunens strategi ”Tillträde till samhället”. 

Protokollsanteckning 
Christopher Dywik (KD) redovisar en protokollsanteckning enligt följande: 
”Kristdemokraterna stödjer motionens andemening och syfte. Ingen av oss vill 
se elever och dess familjer lämna Kalmar för att få tillgång till den skolgång de 
behöver. Faktum är dock att Specialpedagogiska Skolmyndighetens skolor 
erbjuder något som kommunen varken kan eller kommer att kunna erbjuda 
och att vissa elever är i behov av just detta. Det finns en anledning till att dessa 
statliga specialskolor finns.  
 
Kommunen bör istället inrikta sig på att ge allt det stöd och anpassning man 
bara kan inom sin verksamhet, och redan idag sker ett viktigt arbete i Kalmar. 
Det handlar bland annat om att ge stöd i undervisning och vidareutbilda 
personal i teckenspråk eller tecken som kompletterande metod. Den 
hörselgrupp som finns är också viktig. Kristdemokraterna är också öppna för 
att, om intresse och underlag finns, exempelvis åter öppna den teckenspråkiga 
förskoleavdelning som tidigare funnits.” 
 

§ 172 
Yttrande till Region Kalmar län över förslag till 
handlingsprogram Transportinfrastruktur i Kalmar län 
2020-2025 
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Dnr KS 2019/0740 

Handlingar 
Utdrag ur samhällsbyggnadsnämndens protokoll den 18 september 2019, § 
138. 
 
Samhällsbyggnadskontorets skrivelse den 11 september 2019. 
 
Samhällsbyggnadskontorets yttrande den 11 september 2019. 
 
Handlingsprogram Transportinfrastruktur i Kalmar län 2020-2025. 

Bakgrund 
Region Kalmar län beskriver att handlingsprogrammet ska bidra till att 
förtydliga innehållet i den regionala utvecklingsstrategin. Det ska hjälpa till att 
prioritera länets insatser till och med 2025 samt skapa ett länsgemensamt 
underlag för prioritering i det sydsvenska samarbetet. Programmet utgår från 
den Regionala transportplanen för Kalmar län från 2018 samt Trafik-
försörjningsprogram och Kollektivstrategi 2050, båda antagna 2017. 
 
Programmet ska ligga till grund för Region Kalmar läns påverkansarbete och 
yttranden över till exempel inriktningsbeslut, nationell plan, nationella 
utredningar samt prioriteringar för större investeringsobjekt. Den sätter även 
en agenda för den regionala transportplanens större prioriteringar och 
medfinansieringsobjekt. Handlingsprogrammet hanterar infrastruktur-
investeringar av större karaktär som ger effekt i ett regionalt, nationellt eller 
internationellt perspektiv. 
 
Handlingsprogrammet beskriver Region Kalmar läns ställningstagande på kort 
sikt (2020-2021) och på något längre sikt (till och med 2025). Olika infra-
strukturkategorier behandlas separat såsom järnväg – vägar – flygplatser – 
hamnar – godstransporter – mobilitet. Rapporten redovisar avslutningsvis 
förslag på arbetsformer och en prioriterad aktivitetslista.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden har yttrat sig över remissen.  

Beslut 
Kommunstyrelsen antar samhällsbyggnadsnämndens yttrande som sitt och 
överlämnar det till Region Kalmar län som Kalmar kommuns svar på 
handlingsprogram Transportinfrastruktur i Kalmar län 2020-2025. 

Protokollsanteckning 
Carl-Henrik Sölvinger (L) redovisar en protokollsanteckning enligt följande: 
”Läser med glädje föreslaget handlingsprogram för transportinfrastruktur 
2020-2025. Flera av de synpunkter Liberalerna framfört i kommundialogen har 
hörsammats fullt ut.  
 
T ex: 

- RV 25 och E22 har pekats ut som prioriterade vad gäller viltpassager 
och viltstängsel. Detta är bra då det också är där dessa åtgärder skulle 
ha störst effekt på antalet vilolyckor. Beräkningar visar att fullt utbyggt 
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viltstängsel skulle kunna reducera antalet viltolyckor med 1200 årligen. 
2018 skedde i storleksordningen 4383 viltolyckor i Kalmar län. Vi 
välkomnar detta förtydligande av prioriterade vägsträckor i 
handlingsplanen. 

 
- Dialog kommer inledas med nationella samordnaren för sjöfart på 

trafikverket för att påbörja regional planering. Även sjöfartens roll i 
godstransporterna och att påverkansarbete ska bedrivas även inom 
sjöfarten har förtydligats. Det är mycket välkommet. 

 
I andra delar har våra synpunkter delvis hörsammats. Man kommer t.ex. 
2022/2023, ”påbörja ett långsiktigt påverkansarbete för en komplettering av 
nuvarande fasta förbindelse över Kalmarsund.” Det är bra att fler ansluter till 
Liberalernas krav och det är nödvändigt att även Regionen vid sidan av 
partierna börjar verka för en andra förbindelse mellan fastlandet och Öland. Vi 
hade dock velat se en ännu tydligare skrivning med målet att få med en andra 
förbindelse till Öland i nationella transportplanen 2026-2037. 
 
I avsnittet mobilitet ville vi ha med ett pilotprojekt gällande färja med eldrift 
2023/2024. Nuvarande skrivning talar istället om fossilbränslefritt bränsle. Vi 
tror eldrift hade varit synnerligen passande för färjetrafik i KLT systemet t.ex. 
ringlinjen i Västervik eller cykelfärjan mellan Kalmar- Färjestaden. Eldrivna 
färjor är beprövade runt om Sverige och har minimal klimatpåverkan.” 
 

§ 173 
Yttrande till Infrastrukturdepartementet över 
Trafikverkets rapport Längre lastbilar på det svenska 
vägnätet – för mer hållbara transporter  
Dnr KS 2019/0701 

Handlingar 
Utdrag ur samhällsbyggnadsnämndens protokoll den 18 september 2019, § 
139. 
 
Samhällsbyggnadskontorets skrivelse den 30 augusti 2019. 
 
Remiss. 

Bakgrund 
Trafikverket fick i augusti 2018 i uppdrag av regeringen att analysera om och 
var längre lastbilar bör tillåtas på det svenska vägnätet i syfte att öka 
transporteffektiviteten och minska godstransporternas klimatpåverkan. 
 
I utredningen har man valt att analysera längre lastbilar på upp till 35,5 meter 
med fokus på det statliga vägnätet men även det kommunala perspektivet har 
beaktats till viss del, framförallt när det gäller möjligheten att framföra 
transporter till större hamnar och terminaler. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden har yttrat sig över remissen.  
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Beslut 
Kommunstyrelsen antar samhällsbyggnadsnämndens yttrande som sitt och 
överlämnar det till Infrastrukturdepartementet som Kalmar kommuns svar på 
remissen Längre lastbilar på det svenska vägnätet – för mer hållbara 
transporter. 
 

§ 174 
Yttrande över Trafikverkets förslag till nya föreskrifter 
för Kalmar län samt upphävande av Trafikverkets 
föreskrifter (TRVTFS 2018:16) om bärighetsklasser i 
Kalmar län  
Dnr KS 2019/0928 

Handlingar 
Utdrag ur samhällsbyggnadsnämndens protokoll den 18 september 2019, § 
140. 
 
Samhällsbyggnadskontorets skrivelse den 10 september 2019. 
 
Remiss. 

Bakgrund 
Trafikverket har beslutat att utöka det upplåtna vägnätet för BK4, detta som 
följd av regeringens beslut om att införa en ny bärighetsklass BK4, i trafik-
förordningen. 
 
Trafikverket i region syd har för avsikt att ändra bärighetsklasser på vissa vägar 
i Kalmar Län och förslår nya föreskrifter för detta. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden har yttrat sig över remissen.  

Beslut 
Kommunstyrelsen antar samhällsbyggnadsnämnden yttrande som sitt och 
överlämnar det till Trafikverket som Kalmar kommuns svar på förslag till nya 
föreskrifter för Kalmar län samt upphävande av Trafikverkets föreskrifter 
(TRVTFS 2018:16) om bärighetsklasser i Kalmar län. 
 

§ 175 

Sammanträdestider 2020 för kommunstyrelsen 
Dnr KS 2019/0984 

Handlingar 
Kommunledningskontorets skrivelse den 23 september 2019. 

Bakgrund 
Kommunstyrelsen sammanträder i regel första tisdagen varje månad. 
Sammanträdena börjar klockan 08:30 om inget annat anges. 
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Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att under 2020 sammanträda vid följande tillfällen: 
 

- 7 januari 
- 4 februari 
- 3 mars 
- 7 april 
- 5 maj 
- 2 juni 
- 1 september 
- 6 oktober 
- 3 november 
- 1 december 

 

Delegationsbeslut 
 
-  Beslut om att avstå att lämna synpunkter på remissen reviderade 

föreskrifter om kontroll av luftkvalité 
KS 2019/0739 
 

-  Beslut om att avstå att lämna synpunkter på Boverkets rapport 2019:16 
Inspektion av uppvärmningssystem och luftkonditioneringssystem 
KS 2019/0787 
 

-  Beslut om att avstå att lämna synpunkter på remiss Naturvårdsplan för 
Torsås kommun 
KS 2019/0906 
 

-  Beslut om att avstå att lämna synpunkter på remiss samordningsgrupp för 
tillgänglighet 
KS 2019/0921 
 

-  Beslut om att avstå att lämna synpunkter på förslag till nya föreskrifter om 
förordnande och utlämnande av läkemedel och teknisk sprit och 
föreskrifter om ändring av Läkemedelsverkets föreskrifter om detaljhandel 
vid öppenvårdsapotek 
KS 2019/0935 
 

-  Brandkårens tillsyn av skydd och tillstånd augusti 2019 
KS 2019/0023 
 

-  Sammanställning av delegationsbeslut inom kommun-ledningskontorets 
mark- och exploateringsenhet – augusti 2019 
KS 2019/0027 
 

-  Anställningar på delegation på kommunledningskontoret maj-augusti 2019 
KS 2019/0160 
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Orienteringsärenden 
 
-  Arbetsutskottets protokoll den 20, 27 augusti och 17 september 2019 

KS 2018/1089 
 

-  Planutskottets protokoll den 17 september 2019 
KS 2018/1084 
 

-  Revidering av avtal för samarbete och samverkan inom region Samverkan 
Sydost 
KS 2019/0964 
 

-  Revisorernas granskning av intern kontroll 
KS 2019/0924 
 

-  Kalmar läns pensionskapitalförvaltning AB:s portföljrapport augusti 2019 
KS 2019/0022 
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VÄXJÖ TINGSRÄTT 
Mark- och miljödomstolen 
4:4 

DOM 
2019-10-03 
meddelad i 
Växjö 

Mål nr P 2531-19 
 
  

  
 

 
 
 

Dok.Id 492696 
Postadress Besöksadress Telefon Telefax Expeditionstid  
Box 81 
351 03 Växjö 

Kungsgatan 8 0470-560 100   måndag – fredag 
08:00–16:00 E-post: mmd.vaxjo@dom.se 

www.vaxjotingsratt.domstol.se 

 

PARTER 
 
Klagande 
1. Berit Abrahamsson 
Dunövägen 19 
394 77 Kalmar 
  
2. Lars Abrahamsson 
Dunövägen 19 
394 77 Kalmar 
  
3. Petra Andersson 
Dunövägen 21 
394 77 Kalmar 
  
4. Anna Augustsson 
Dunövägen 15 
394 77 Kalmar 
  
5. Dunö Samfällighetsförening 
c/o Henrik Andersson 
Själaviksvägen 1 
394 77 Kalmar 
  
6. Jonas Gustafsson 
Dunövägen 15 
394 77 Kalmar 
  
7. Annelie Gustavsson 
Dunövägen 12 
394 77 Kalmar 
  
8. Martin Johansson 
Hossmo Säteri 
388 92 Ljungby 
  
9. Glenn Karlsson 
Dunövägen 11 
394 77 Kalmar 
  
 
  



  Sid 2 
VÄXJÖ TINGSRÄTT DOM 

 
P 2531-19 

Mark- och miljödomstolen  
 
 
10. Ingvar Karlsson 
Dunövägen 29 
394 77 Kalmar 
  
11. Henrik Lützhöft 
Dunövägen 12 
394 77 Kalmar 
  
12. Per Molinder 
Dunövägen 31 
394 77 Kalmar 
  
13. Katarina Olsson 
Dunövägen 25 
394 77 Kalmar 
  
14. Iris Rolf 
Dunövägen 13 
394 77 Kalmar 
  
15. Robert Rolf 
Dunövägen 13 
394 77 Kalmar 
  
16. Karin Svensson 
Dunövägen 27 
394 77 Kalmar 
  
17. Ulrika Svensson 
Dunövägen 31 
394 77 Kalmar 
  
18. Per Wallin 
Dunövägen 27 
394 77 Kalmar 
  
19. Hans Åkesson 
Dunövägen 25 
394 77 Kalmar 
  
20. Per Österberg 
Dunövägen 21 
394 77 Kalmar 
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Motpart 
Kalmar kommun 
Box 611 
391 26 Kalmar 
 
ÖVERKLAGAT BESLUT 
Kalmar kommuns beslut från den 29 april 2019 i ärende nr KS 2019/0354, se bilaga 
1 
 
SAKEN 
Detaljplan för fastigheten Rinkaby 6:46 m.fl Södra staden (etapp 2), Kalmar 
kommun 
 
_____________ 
 
DOMSLUT 

Mark- och miljödomstolen avslår Dunö samfällighetsförenings begäran om syn. 

 

Mark- och miljödomstolen avslår överklagandena i övrigt. 

_____________ 
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BAKGRUND 

Kommunfullmäktige i Kalmar kommun beslutade den 29 april 2019 att anta detalj-

plan för del av fastigheten Rinkaby 6:46 m.fl. Södra staden (etapp 2). Syftet med 

detaljplanen är att skapa förutsättningar för utveckling av framförallt bostäder i en 

andra etapp av Södra staden. Därtill möjliggörs utveckling av gång- och cykelväg 

längs med Dunövägen. Planförslaget möjliggör för cirka 50-60 bostäder inom plan-

området, med villor, parhus och radhus.   

 

Länsstyrelsen i Kalmar län (länsstyrelsen) beslutade den 4 april 2018 att ge dispens 

för biotopskydd på Rinkaby 15:11, rörande öppningar i stenmur, samt igenläggning 

av dike, enligt 7 kap. 11 § miljöbalken (1998:808) MB, 5 § förordning om områ-

desskydd enligt miljöbalken m.m. (1998:1252), samt 16 kap. 9 § MB. 

 

Länsstyrelsen beslutade den 31 maj 2019 att inte överpröva kommunens beslut en-

ligt, enligt 11 kap. 10 § plan- och bygglagen (2010:900), PBL. 

 

Dunö samfällighetsförening har överklagat kommunens beslut till mark- och miljö-

domstolen. 

 

Martin Johansson har i en egen skrivelse men även i en gemensam skrivelse tillsam-

mans med Berit Abrahamsson, Lars Abrahamsson, Petra Andersson, Anna Au-

gustsson, Jonas Gustafsson, Annelie Gustavsson, Glenn Karlsson, Ingvar Karlsson, 

Henrik Lützhöft, Per Molinder, Katarina Olsson, Iris Rolf, Robert Rolf, Karin 

Svensson, Ulrika Svensson, Per Wallin, Hans Åkesson och Per Österberg överkla-

gat kommunens beslut till mark- och miljödomstolen. 

 

YRKANDEN M.M. 

Martin Johansson har yrkat att mark- och miljödomstolen ska upphäva kommu-

nens beslut att anta föreslagen detaljplan. Till stöd för sitt överklagande har han an-

fört i huvudsak följande. 

 

Hanteringen av dagvattendike och gc-vägen har inte gjorts på rätt sätt. 
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Som länsstyrelsen skrivit i sitt granskningsutlåtande, ska frågan om marken vara 

löst innan planen antas vilket den inte är. 

 

Kommunen har de senaste 7 månaderna inte ens försökt komma till diskussion. 

Senaste kontakt var i oktober 2018 och då endast via mejl. Den dialog som kommu-

nen så fint kallar är obefintlig. De har inte haft intresse att lyssna på hans förslag 

utan direkt kastat det åt sidan då kommunen anser att han gynnas. Han har ställt frå-

gan hur kommunen gynnas om de får marken men den har bara avfärdats. 

 

Ordet tvångsinlösen har kommit upp vid varje kontakt i tro att han ska lägga sig. 

Hans förslag har varit att byta mark som han i dagsläget arrenderar av kommunen 

och som gränsar till hans mark. Marken som föreslagits för kommunen är värderat 

till runt 300 000 kr under mot vad kommunen har erbjudit vid köp av hans mark. 

Han har redovisat kostnader för kommunen som han får för att ersätta den mark han 

blir av med och ersätta den nya genom röjning av dåligt skött skog samt uppsättning 

av stängsel till en kostnad runt 250 - 300 000 kr. Han har aldrig haft en tanke på att 

sälja marken så av den anledningen ”gynnas” han inte på något sätt. Marken består 

idag av bete och åkermark. EU-stöd finns på marken samt de åtaganden som finns 

gäller över minst 2020. 

 

Kommunen har möjlighet att gräva hela dagvattendiket på egen mark men till en 

mycket högre kostnad. Han har begärt en kostnadskalkyl av kommunen för att 

kunna jämföra då kommunen säger att han gynnas som privat markägare vid mark-

byte enligt hans förslag. Svaret från kommunen är att det inte är något alternativ 

utan att de ska åt marken med ”vi kommer kunna använda tvångsinlösen utan pro-

blem då det räknas som samhällsnytta”. 

 

Berit Abrahamsson, Lars Abrahamsson, Petra Andersson, Anna Augustsson, 

Jonas Gustafsson, Annelie Gustavsson, Martin Johansson, Glenn Karlsson, 

Ingvar Karlsson, Henrik Lützhöft, Per Molinder, Katarina Olsson, Iris Rolf, 

Robert Rolf, Karin Svensson, Ulrika Svensson, Per Wallin, Hans Åkesson, Per 

Österberg  har yrkat att mark- och miljödomstolen justerar kommunens antagna 
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detaljplanen avseende den del i planen som omfattar raden av bebyggelse som före-

slås närmast norr om Dunövägen. Till stöd för sitt överklagande har de anfört i hu-

vudsak följande. 

 

Kommunen har inte på något sätt bemött de argument de tidigare åberopat för en 

bredare remsa av obebyggd mark bakom (norr om) fastigheterna med adress Dunö-

vägen 11, 13, 15, 17, 19 samt 21. Eftersom det presenterade planförslaget är 

oförändrat avseende avståndet mellan dessa fastigheter och den planerade 

nybyggnation, åberopar de samma argument som tidigare. 

 

Planen bör justeras med ökat skyddsavstånd mellan befintlig bebyggelse på Dunö-

vägen och planerad bebyggelse i skogsområdet norr om denna. Det finns flera möj-

liga alternativ där de tomter som nu planerats kan flyttas så att samma antal tomter 

ändå bibehålls, liksom samma yta av tillgängliga grönområden. 

 

Risk för olägenheter 

Vid planering och medgivande av uppförande av nybyggnation tas ofta stor hänsyn 

för att minimera olägenheter för boende i befintliga hus. Som exempel kan nämnas 

restriktioner i anslutning till fastigheter med djurhållning. De olägenheter som an-

förs är lukt, flugor och buller, men de som söker bygglov är i allmänhet väl med-

vetna om förhållandena på platsen där de önskar bygga. 

 

Vid uppförande av större bostadsområden, som i fallet här, pågår markarbeten och 

byggnation ofta under många år, och olägenheter kan förväntas förekomma under 

lång tid. I planbeskrivningen anges t.ex. en genomförandetid på 10 år. Olägenheter 

för närboende under lång tid är en förfulning av miljön (uppställning av maskiner, 

högar med schaktmassor, upplag av byggnadsmaterial etc.), buller och damm. I en 

tyst lantlig miljö måste detta anses vara väsentliga olägenheter för närboende, då de 

markant avviker från tidigare förhållanden. I 2 kap. 6a § PBL anges att bostadsbe-

byggelse ska planläggas så att olägenhet orsakade av buller undviks. I 8 kap. 9 § 

PBL anges att tomter ska bebyggas på ett sätt som är lämpligt med hänsyn till rå-



  Sid 7 
VÄXJÖ TINGSRÄTT DOM 

 
P 2531-19 

Mark- och miljödomstolen  
 
 
dande landskapsbild, natur- och kulturvärdena på platsen, och så att betydande olä-

genheter för omgivningen undviks. I 8 kap. 15 § PBL anges att tomter ska hållas i 

vårdat skick för att inte orsaka betydande olägenheter för omgivningen. 

 

I det första planförslaget hade en god marginal lämnats norrut mellan befintlig och 

ny bebyggelse, vilket alla var nöjda med. I det nu liggande förslaget är avståndet vä-

sentligt mindre, och ovanstående olägenheter kan därmed inte uteslutas. 

 

Risken för störningar ökar av att den aktuella skogen är i så dåligt skick att samtliga 

granar inom kort tid behöver tas ner, och därmed kommer detta område att glesas 

ut. Därmed kommer insynsskyddet bakom deras fastigheter inom några år att vara 

betydligt mindre än idag. Skyddet de får avgörs därmed av avståndet till nybyggna-

tionen. 

 

Förslag till justering av planförslaget 

De vill att de 6 fristående villorna samt radhuslängan som ligger närmast norr om 

Dunövägen flyttas. Då försvinner dessutom vägen som ligger fram till dessa, vilket 

ger ytterligare några meters avstånd. De 6 villorna kan t.ex. läggas i den gröna dia-

gonalen norr om stenröset, så att den stora ytan vid Kullen ändå bevaras intakt. För-

visso kan det innebära att man bryter den gröna diagonalen som nu är inritad. Men 

det viktigaste är att man bibehåller samma totala yta med lätt tillgängliga grönområ-

den. Grönområdet bakom Dunövägen blir mer tillgängligt om det blir större. 

 

Olägenheter för befintlig bebyggelse minskas om tomterna närmast norr om Dunö-

vägen bara får bebyggas i ett plan. Det ger mindre insyn för befintlig bebyggelse. 

 

Det har likaså lovats att nya tomter ska bebyggas med samma bostadsslag som re-

dan finns (t.ex. nya villor angränsande mot befintliga villor). Därmed bör inga rad-

hus ligga så nära. 
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Dunö samfällighetsförening (Dunö SFF) har yrkat att mark- och miljödomstolen 

upphäver kommunens beslut att anta den föreslagna detaljplanen. Dunö SFF har yr-

kat att syn ska hållas på platsen. Till stöd för sitt överklagande har Dunö SFF anfört 

i huvudsak följande. 

 

De hänvisar till tidigare inlagor i samband med framtagande av planförslaget där 

frågor rörande GC-vägen och konsekvenser för cyklister.  

 

I samband med planarbete i Etapp 1 tog kommunen bort den plansvans som Dunö-

vägen utgjorde och överförde den till Etapp 2. I det tidigare planförslaget skulle 

planområdet utsträckas så att det sammanföll med detaljplanområde Dunö. Detta 

framfördes också av kommunen i samband med prövningen av Etapp 1 när före-

ningen anförde att planen inte löste de olägenheter som den gav upphov till. I den 

nu aktuella planen för Etapp 2 lämnas ett litet stycke mellan planområdena vilket le-

der till allvarliga konsekvenser. 

 

På grund av administrativa omständigheter har inte föreningen getts möjlighet att 

inkomma med sina synpunkter. Föreningen har i egenskap av sakägare och ägare av 

såväl vägen som vägrätten inte givits möjlighet att påverka utformningen. Kommu-

nen har enligt egen uppgift skickat samrådshandlingar till föreningen, men dessa har 

inte kommit föreningen till del. När detta upptäcktes kontaktades kommunen och 

synpunkterna framfördes. Kommunen angav att man inte avsåg att ta hänsyn till 

dessa utan hänsköt dem till granskningsskedet. 

 

Samrådssammanställningen var vid detta tillfälle inte slutförd hos kommunen. Re-

dogörelsen har ett betydligt senare datum. Det fanns således möjlighet för kommu-

nen att läka skadan redan vid detta tillfälle. 

 

Föreningen framförde i samband med granskningen förnyat sina synpunkter, men 

dessa avvisades med motiveringen att det var för sent att göra detta i gransknings-

skedet. 

 



  Sid 9 
VÄXJÖ TINGSRÄTT DOM 

 
P 2531-19 

Mark- och miljödomstolen  
 
 
Sammanfattningsvis har föreningens synpunkter aldrig beaktats av kommunen trots 

att man är ägare av vägen och sakägare. Beslutet uppfyller inte grundläggande rät-

tighetskrav. Utformningen är olämplig ur ett flertal perspektiv. Planens nuvarande 

utformning är inte bara olämplig utan måste betraktas som direkt livsfarlig och löser 

inte de problem som uppstår som en direkt följd av dess genomförande. De övervä-

ganden som har legat till grund för planens utformning med hänsyn till motstående 

intressen och planens konsekvenser redovisas inte heller i planhandlingarna. 

 

Kriterierna i 2 kap. 3 och 5 §§ PBL om att planläggning ska ske med hänsyn till na-

tur- och kultur samt miljöaspekter och möjligheterna att ordna hållbara trafikförhål-

landen för såväl fastigheter inom planområdet som för de fastigheter som påverkas 

utanför planområdet, är inte uppfyllda. 

 

Dunö SFF är i egenskap av ägare till vägkroppen och vägrätten sakägare av enskild 

egendom. Planbeslutet innebär ett tvångsmässigt återkallande av denna rätt och an-

språkstagande av vägkroppen. 

 

Föreningen har ingenting att invända mot att vägen överförs till kommunalt huvud-

mannaskap mot ersättning som fastställs vid verkställigheten. Detta förutsätter 

emellertid att det görs så att de uppenbara olägenheter som nu uppstår elimineras el-

ler minimeras. Den nu beslutade planen gör inte detta. 

 

DOMSKÄL 

Syn 

Enligt 3 kap. 5 § lagen (2010:921) om mark- och miljödomstolar ska mark- och 

miljödomstolen hållas syn på stället, om det behövs. Bedömningen av om syn be-

hövs görs med hänsyn till målets beskaffenhet och den utredning som finns i målet 

(prop. 2009/10:215 s. 204). Med hänsyn till det i målet bifogade materialet bedömer 

domstolen att målet i enlighet med 12 § lagen (1996:242) om domstolsärenden är så 

utrett som dess beskaffenhet kräver. Dunö samfällighetsförenings yrkande om syn 

ska därför avslås. 
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Prövningsram 

Enligt 13 kap. 17 § PBL ska den myndighet som prövar ett överklagande av ett be-

slut att anta en detaljplan endast pröva om det överklagade beslutet strider mot nå-

gon rättsregel på det sätt som klaganden har angett eller som framgår av omständig-

heterna. Om myndigheten vid prövningen finner att beslutet strider mot en rättsre-

gel, ska beslutet upphävas i sin helhet. Annars ska beslutet fastställas i sin helhet. 

Beslutet ska inte upphävas om det är uppenbart att felet saknar betydelse för avgö-

randet. Om kommunen har medgett det, får dock beslutet upphävas i en viss del el-

ler ändras på annat sätt. Ändringar som har ringa betydelse får göras utan kommu-

nens medgivande. 

 

När mark- och miljödomstolen prövar ett överklagande av ett beslut att anta, ändra 

eller upphäva en detaljplan eller områdesbestämmelser, ska den endast pröva om 

det överklagade beslutet strider mot någon rättsregel på det sätt som klaganden har 

angett eller som framgår av omständigheterna och finner att beslutet strider mot en 

rättsregel, upphäva eller fastställa beslutet i sin helhet. 

 

Under förutsättning att planläggningen i handläggning och innehåll följer gällande 

lagstiftning och regelverk är det enligt 1 kap 2 § i plan- och bygglagen (2010:900), 

kommunen som har beslutanderätt över vad och hur det ska planläggas inom dess 

område. Således bör stor vikt tillmätas de lämplighetsbedömningar som görs av 

kommunen i sak, vilken också beskrivit sina avsikter i den antagna översiktsplanen. 

 

Domstolen är förhindrad att pröva sådant som inte ingår i det ursprungliga beslutet 

och kan därför inte ta ställning till alternativa förslag till bestämmelser, utformning 

och markanvändning som inte ingår i beslutet om den antagna detaljplanen. Dom-

stolen prövar därför inte de framförda alternativa förslagen utan prövar planen i 

dess helhet. 

 

Tillämpliga bestämmelser 

Enligt 1 kap. 2 § plan- och bygglagen (2010:900) PBL, är det en kommunal angelä-

genhet att planlägga användningen av mark och vatten. 



  Sid 11 
VÄXJÖ TINGSRÄTT DOM 

 
P 2531-19 

Mark- och miljödomstolen  
 
 
 

Enligt 2 kap. 1 § PBL ska vid prövningen av frågor enligt denna lag hänsyn tas till 

både allmänna och enskilda intressen. 

 

Enligt 2 kap. 2 § PBL ska planläggning syfta till att mark- och vattenområden an-

vänds för det eller de ändamål som områdena är mest lämpade för med hänsyn till 

beskaffenhet, läge och behov. Företräde ska ges åt sådan användning som från all-

män synpunkt medför en god hushållning. Bestämmelserna om hushållning med 

mark- och vattenområden i 3 kap. och 4 kap. 1–8 §§ miljöbalken (1998:808) MB, 

ska tillämpas. 

 

Av 4 kap. 1 § MB följer att de områden som anges i 2 - 8 §§ MB är, med hänsyn till 

de natur- och kulturvärden som finns i områdena, i sin helhet av riksintresse. Explo-

ateringsföretag och andra ingrepp i miljön får komma till stånd endast om 

 1. det inte möter något hinder enligt 2 - 8 §§ och 

 2. det kan ske på ett sätt som inte påtagligt skadar områdenas natur- och kulturvär-

den. 

Bestämmelserna i första stycket 2 och i 2-6 §§ utgör inte hinder för utvecklingen av 

befintliga tätorter eller av det lokala näringslivet eller för utförandet av anlägg-

ningar som behövs för totalförsvaret. Om det finns särskilda skäl utgör bestämmel-

serna inte heller hinder för anläggningar för utvinning av sådana fyndigheter av äm-

nen eller material som avses i 3 kap. 7 § andra stycket MB. 

 

Av 4 kap. 4 § MB följer att inom bl.a. kustområdena och skärgårdarna från Brofjor-

den till Simpevarp, får fritidsbebyggelse och vissa anläggningar som avses i 17 kap. 

1 § 1 och 4 a § 1 - 11 MB, komma till stånd endast i form av kompletteringar till be-

fintlig bebyggelse och anläggningar. Om det finns särskilda skäl får dock annan fri-

tidsbebyggelse komma till stånd, företrädesvis sådan som tillgodoser det rörliga fri-

luftslivets behov eller avser enkla fritidshus i närheten av de stora tätortsregionerna. 

 

Enligt 2 kap. 3 § PBL ska planläggning med hänsyn till natur- och kulturvärden, 

miljö- och klimataspekter samt mellankommunala och regionala förhållanden 
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främja 

 1. en ändamålsenlig struktur och en estetiskt tilltalande utformning av bebyggelse, 

grönområden och kommunikationsleder, 

 2. en från social synpunkt god livsmiljö som är tillgänglig och användbar för alla 

samhällsgrupper, 

 3. en långsiktigt god hushållning med mark, vatten, energi och råvaror samt goda 

miljöförhållanden i övrigt, 

 4. en god ekonomisk tillväxt och en effektiv konkurrens, och 

 5. bostadsbyggande och utveckling av bostadsbeståndet. 

 

Enligt 2 kap. 4 § PBL får vid planläggning mark tas i anspråk för att bebyggas end-

ast om marken från allmän synpunkt är lämplig för ändamålet. 

 

Enligt 2 kap. 6 § PBL ska bebyggelse vid planläggning utformas på ett sätt som är 

lämpligt med hänsyn till bland annat stads- och landskapsbilden, natur- och kultur-

värdena på platsen och intresset av en god helhetsverkan, trafikförsörjning och en 

god trafikmiljö, samt behovet av framtida förändringar och kompletteringar. 

 

Enligt 2 kap. 6 a § PBL ska vid planläggning, bostadsbyggnader lokaliseras med 

hänsyn till möjligheterna att förebygga olägenhet för människors hälsa i fråga om 

omgivningsbuller, och även utformas och placeras med hänsyn till att förebygga 

olägenhet för människors hälsa i fråga om omgivningsbuller. Med olägenhet för 

människors hälsa avses en störning som enligt medicinsk eller hygienisk bedömning 

inte är ringa eller helt tillfällig. 

 

Enligt 4 kap. 36 § PBL ska en detaljplan vara utformad med skälig hänsyn till be-

fintliga bebyggelse-, äganderätts- och fastighetsförhållanden som kan inverka på 

planens genomförande. I de delar som planen medför att mark eller annat utrymme 

eller särskild rätt till mark eller annat utrymme kan komma att tas i anspråk enligt 6 

kap. 13 eller 16 § ska planen vara utformad så att de fördelar som kan vinnas med 

den överväger de olägenheter som planen orsakar enskilda.  
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Mark- och miljödomstolens prövning 

Kommunens handläggning  

Domstolen konstaterar att kommunen i sin handläggning av detaljplanen uppfyllt de 

lagkrav som ställs upp i plan- och bygglagen avseende förfarandet vid upprättandet 

och antagande av förevarande detaljplan. Det saknas därför skäl att undanröja den 

överklagade detaljplanen i anledning av att något formellt fel skulle ha förekommit 

vid handläggningen av planen. 

 

Allmänna intressen 

Domstolen noterar att Länsstyrelsen den 31 maj 2019 har beslutat att inte överpröva 

kommunfullmäktiges beslut att anta nu aktuell detaljplan enligt 11 kap. 10 § PBL. 

Detta innebär bland annat att länsstyrelsen bedömt att detaljplanen tillgodoser riks-

intressena enligt 3 och 4 kap. miljöbalken samt att bebyggelse inte blir olämplig 

med hänsyn till människors hälsa eller säkerhet eller till risken för olyckor, över-

svämning eller erosion. 

 

Planområdet omfattas av riksintresse för begränsning av fritidshus enligt 4 kap. 

4 § MB, s.k. riksintresse för kust och skärgård. Ingenting i detaljplanens bestämmel-

ser anger att planområdet ska användas explicit för fritidsbebyggelse. Oaktat detta 

är den nya bebyggelsen att se som komplettering av den befintliga bebyggelsen. De-

taljplanen kan därmed inte anses möta något hinder enligt 4 kap. 4 § och medför en 

utveckling av befintlig tätort, enligt 4 kap. 2 § MB. 

 

Kritik mot detaljplanens hantering av frågan om vägar och anslutning till omgi-

vande vägnät, som har framförts av samfällighetsföreningen, är frågor som även de 

får anses som allmänna intressen. 

 

De av Dunö SFF anförda problemen med dragning av cykelbanan och dess anslut-

ning till trafikförhållandena söder om planområdet, bedömer domstolen inte påver-

kar möjligheterna till att anta planen. Planen anger inom planområdet ett område för 

allmän plats ”gata”, som omfattar både körbana, GC-väg och impediment. På så vis 
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reglerar inte planen hur dessa delar ska lokaliseras inom den allmänna platsen utan 

anger bara den totala lokaliseringen och gränserna för det nu kommunala ansvaret. 

 

Domstolen konstaterar att det är ett kommunalt ansvar att planlägga och att ange var 

det ska planläggas. Att då bestämma gränsen för planområdet och välja en eventuell 

successiv planläggning eller annan reglering av Dunövägen, får anses ligga inom 

den kommunala beslutanderätten. Praktiska problem liksom en reglering av an-

svars- och ersättningsfrågor i samband med övergången från samfällighet till kom-

munalt ansvar, regleras i samband med lantmäteriförrättningen. Planen utgör, enligt 

domstolen, ett tillräckligt bra underlag för denna förrättning för att beslutet inte ska 

upphävas. 

 

Enskilda intressen 

Vid prövning av detaljplaner ska, enligt 2 kap. 1 § PBL, hänsyn tas till både all-

männa och enskilda intressen. Det har i överklaganden framhållits en brist i avväg-

ningen mellan allmänna och enskilda intressen, dels för att planen anses innebära en 

för stor exploatering, framför allt vad gäller närhet till befintliga bostadsfastigheter. 

Vidare har framförts kritik av hur kommunen tänker sig genomföra reglering av 

mark, främst i anslutning till utförande och ägande av ett dagvattendike men även 

värdering av mark och befintlig skog. 

 

De frågor som anförts rörande planens fysiska utformning, som hushöjder, hustyper 

och exploateringsgrad, liksom lokalisering av bostadsområden, är av det slag som 

ligger inom kommunens ansvar och beslutanderätt och som kommunen har att styra 

över genom detaljplan. I detaljplaner ska, så som nämns i 2 kap. 6 § punkt 8 PBL, 

tas hänsyn till behovet av framtida förändring och komplettering. 

 

Domstolen konstaterar vidare att den i planen föreslagna bebyggelsen, liksom all-

männa platser och verksamheter, i enlighet med 2 kap. 3 § PBL, är lokaliserade till 

mark som är lämpad för ändamålet med hänsyn till människors hälsa, säkerhet och 

trafik. Den påverkan, framför allt vad gäller närheten mellan befintliga bostäder och 
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tillkommande norr därom, kan inte anses vara av en omfattning i relation till nuva-

rande situation, att den medför en olägenhet som är betydande i lagens mening. 

 

De regleringsfrågor relaterade till dagvattendiket är sådana som antingen regleras 

genom avtal, eller genom inlösen. Domstolen finner att planen så långt är behövligt, 

redovisar en lösning på dagvattenproblemet som är möjligt att genomföra och som 

ger tillräcklig säkerhet för den planlagda bebyggelsen. 

 

Även ersättningsfrågorna för andra markregleringar är sådana att de inte påverkar 

utformningen av planen. Diskussionen om olika lösningar mellan markägaren och 

kommunen är därför inte sådan att den motiverar ett upphävande av planbeslutet. 

 

Domstolen finner därmed inte att den fysiska förändring som blir resultatet av 

denna detaljplan innebär en sådan fara eller betydande olägenhet för omgivningen 

som omnämns i 2 kap. 9 § PBL utan att skälig hänsyn har tagits till enskilda intres-

sen vid utformningen av detaljplanen till befintliga, fysiska bebyggelseförhållanden, 

så som krävs enligt 4 kap. 36 § PBL. 

 

Mark- och miljödomstolen bedömer, med hänvisning till ovanstående, att det inte 

föreligger några skäl för att upphäva beslutet av kommunfullmäktige i Kalmar kom-

mun. Vad de klagande anfört i sina respektive överklagande föranleder ingen annan 

bedömning. Överklagandena bör därför avslås. 

 

HUR MAN ÖVERKLAGAR, se bilaga 2 (MMD-02) 

Överklagande senast den 24 oktober 2019.  

 

 

Lena Stjernqvist Mårten Dunér 

_____________ 
 
I domstolens avgörande har deltagit rådmannen Lena Stjernqvist, ordförande, och 
tekniska rådet Mårten Dunér. 
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Hur man överklagar MMD-02 
 

Vill du att domen ska ändras i någon del kan du 
överklaga. Här får du veta hur det går till. 

Överklaga skriftligt inom 3 veckor 

Ditt överklagande ska ha kommit in till domstolen 
inom 3 veckor från domens datum. Sista datum 
för överklagande finns på sista sidan i domen. 

Så här gör du 

1. Skriv mark- och miljödomstolens namn och 
målnummer. 

2. Förklara varför du tycker att domen ska ändras. 
Tala om vilken ändring du vill ha och varför  
du tycker att Mark- och miljööverdomstolen 
ska ta upp ditt överklagande (läs mer om 
prövningstillstånd längre ner). 

3. Tala om vilka bevis du vill hänvisa till. Förklara 
vad du vill visa med varje bevis. Skicka med 
skriftliga bevis som inte redan finns i målet. 

4. Lämna namn samt aktuella och fullständiga 
uppgifter om var domstolen kan nå dig: 
postadresser, e-postadresser och telefon-
nummer. 

Om du har ett ombud, lämna också ombudets 
kontaktuppgifter. 

5. Skriv under överklagandet själv eller låt ditt 
ombud göra det. 

6. Skicka eller lämna in överklagandet till mark- 
och miljödomstolen. Du hittar adressen i 
domen. 

Vad händer sedan? 

Mark- och miljödomstolen kontrollerar att 
överklagandet kommit in i rätt tid. Har det 
kommit in för sent avvisar domstolen över-
klagandet. Det innebär att domen gäller. 

Om överklagandet kommit in i tid, skickar mark- 
och miljödomstolen överklagandet och alla hand-
lingar i målet vidare till Mark- och miljööver-
domstolen. 

Har du tidigare fått brev genom förenklad 
delgivning, kan även Mark- och miljö-
överdomstolen skicka brev på detta sätt. 

Prövningstillstånd i Mark- och miljö- 
överdomstolen 

När överklagandet kommer in till Mark- och 
miljööverdomstolen tar domstolen först ställning 
till om målet ska tas upp till prövning. 

Mark- och miljööverdomstolen ger prövnings-
tillstånd i fyra olika fall. 

 Domstolen bedömer att det finns anledning att 
tvivla på att mark- och miljödomstolen dömt 
rätt. 

 Domstolen anser att det inte går att bedöma 
om mark- och miljödomstolen har dömt rätt 
utan att ta upp målet. 

 Domstolen behöver ta upp målet för att ge 
andra domstolar vägledning i rätts-
tillämpningen. 

 Domstolen bedömer att det finns synnerliga 
skäl att ta upp målet av någon annan anledning. 

Om du inte får prövningstillstånd gäller den 
överklagade domen. Därför är det viktigt att i 
överklagandet ta med allt du vill föra fram. 

Vill du veta mer? 

Ta kontakt med mark- och miljödomstolen om du 
har frågor. Adress och telefonnummer finns på 
första sidan i domen. 

Mer information finns på www.domstol.se. 
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Handläggare Tjänsteskrivelse Ärendebeteckning                 
Kari Lindén Verksamhetschef Datum 20190816       

KHS 
(Kommunal hjälpmedelssamverkan i 

Kalmar 
län) 

Franska vägen 10 
393 56 Kalmar 

Tel  0480-45 00 00 vx 
Fax 0480-45 28 50 
khs@kalmar.se 
www.kalmar.se 

Besöksadress Kalmar 
Franska vägen 10 
Besöksadress Västervik 
Timmergatan 2B 

 

 
 
   Hjälpmedelsnämnden 

 
Medborgarförslag om att inte slänga rullstolar och liknande. 
 
 
 
Förslag till beslut 
 

1. Hjälpmedelsnämnden visar förståelse för förslagsställarens förslag men 
kan inte till följd av gällande lagstiftning om medicintekniska produkter 
ställa sig bakom förslaget om att inte slänga rullstolar och liknande. 

 

2. Hjälpmedelsnämndens yttrande överlämnas till Kalmar kommuns full-
mäktige 

 
 

Bakgrund 
 
Mats Strömberg har lämnat ett medborgarförslag med följande lydelse: 
 
” Apropå hållbarhet 
De flesta av oss har väl vid besök på ”tippen” förfasats över bokhyllor, bord o 
andra inventarier i fullgott skick som slängs, även av kommunerna. Vad som 
inte syns är de c:a 400 helt okay rullstolar o liknande som slängs varje år. För-
modligen p.g.a. någon bestämmelse. Dessa måste naturligtvis ersättas av nya till 
gissningsvis minst 2.000.000 kr. vilket kan sparas om rullstolarna används 1 år 
längre. 2 år längre = 4.000.000 kr. 
 
Mitt förslag: Kommunens hållbarhetsansvarige som jobbar för återanvändning 
och Kommunens ekonomiansvarige som letar efter miljoner till annat inom 
vården tar tag i denna kapitalförstöring. 
 
P.S. Ovanstående har pågått i flera år men gm. ideella välgörenhetsorganisat-
ioner har rullstolarna ”räddats” och kommit till användning i andra länder. 
P.g.a. kostnader med förvaring o transporter är detta knappast möjligt längre” 
 
Rullstolar är ett hjälpmedel som enligt lagstiftning definieras som en medicin-
teknisk produkt. Gällande lagstiftning om hur medicintekniska produkter ska 
hanteras är: 

- SFS 1993:584  Lag om medicintekniska produkter 
- SFS 2004:451 Lag om Produktsäkerhet. 
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Lagstiftningen ställer mycket höga krav på både leverantör/tillverkare och dis-
tributör avseende medicintekniska produkter. 
 
Leverantörer/tillverkare ska säkerställa att en medicinteknisk produkt är pati-
entsäker genom att tillhandahålla bruksanvisning, anvisningar för underhåll och 
reparationer, ange livslängd samt märkning (CE) av produkterna. 
 
Distributören ska säkerställa att man lämnar ut patientsäkra medicintekniska 
produkter genom att följa de anvisningar kring användning, underhåll, reparat-
ioner, livslängd som är angivna av leverantören/tillverkaren.  
 
I hjälpmedelsnämndens/KHS uppdrag ingår att distribuera, underhålla, repa-
rera och recirkulera medicintekniska produkter som är patientsäkra enligt 
ovanstående. Utrangerade/kasserade medicintekniska produkter som av KHS 
har bedömts inte längre vara patientsäkra enligt ovanstående kan då heller inte 
recirkuleras. Uppdraget ska utföras på ett kostnadseffektivt sätt. 
Medicintekniska produkter recirkuleras, underhålls och repareras under hela sin 
livslängd.  I våra interna rutiner beaktas hur stor kostnaden för reparationer 
och underhåll får vara i förhållande till den medicintekniska produktens ålder. 
 
I hjälpmedelsnämndens/KHS uppdrag finns idag inte heller uppdraget att vi-
darebefordra kasserade hjälpmedel till 3:e part. 
 
Hjälpmedelsnämnden ser positivt på grundtanken på det inkomna förslaget, 
men mot bakgrund av ovanstående förslås hjälpmedelsnämnden att inte för-
ändra nuvarande rutiner för recirkulation av rullstolar. 
 
 
 
Kari Lindén 
Verksamhetschef  KHS 
 
 
Bilagor: 
Powerpoint–presentation medborgarförslag 
Intern rutin utrangering och rekonditionering av medicintekniska produkter 
Trappstegen Rekonditionering 
Livslängd produkter  
 

 
 
 
 



Svar på medborgarförslag 

Hållbarhet/rullstolar 

Från  

Mats Strömberg 



Utrangering av medicintekniska 

produkter/hjälpmedel 

• Lagstiftning 

• Patientsäkerhet 

• Ekonomi 

 



Lagstiftning 

 

• Lag SFS 1993:584 om medicintekniska 

produkter 

 

• Lag SFS 2004:451 Produktsäkerhetslag 

 

• MDR 2017/745EU:s förordning för 

medicintekniska produkter 

 



Lag SFS1993:584 om medicintekniska 

produkter 

 
• 2 §   Med en medicinteknisk produkt avses i lagen en 

produkt som enligt tillverkarens uppgift ska användas, 
separat eller i kombination med annat, för att hos 
människor 

 
   1. påvisa, förebygga, övervaka, behandla eller lindra en      
sjukdom, 
   2. påvisa, övervaka, behandla, lindra eller kompensera 
en skada eller en funktionsnedsättning, 
   3. undersöka, ändra eller ersätta anatomin eller en 
fysiologisk process, eller 
   4. kontrollera befruktning. 

 



Krav på medicintekniska 

produkter 

 
• 5 §   En medicinteknisk produkt ska vara lämplig för sin 

användning. Produkten är lämplig när den 

 

•   1. är rätt levererad och installerad samt underhålls 

och används i enlighet med tillverkarens märkning, 

bruksanvisning eller marknadsföring, och 

 

•    2. uppnår de prestanda som tillverkaren avsett och 

tillgodoser höga krav på skydd för liv, personlig säkerhet 

och hälsa hos patienter, användare och andra 



Krav på medicintekniska 

produkter 

• 17 §   Den som med uppsåt eller av oaktsamhet 

släpper ut en medicinteknisk produkt på marknaden 

eller använder en sådan produkt i Sverige utan att 

produkten uppfyller de krav och villkor som 

gäller enligt 5 § eller enligt föreskrifter som 

beslutats av regeringen med stöd av 6 § döms till 

böter eller fängelse i högst ett år. Detsamma gäller 

den som med uppsåt eller av oaktsamhet bryter mot 

föreskrifter som beslutats av regeringen med stöd av 

8 §. 

 



Lag SFS 2004:451 

Produktsäkerhetslag 

 
• Lagens syfte och tillämpningsområde 

• 1 §   Denna lag syftar till att säkerställa att varor och 

tjänster som tillhandahålls konsumenter inte orsakar 

skada på person. 

 

• Genom lagen genomförs Europaparlamentets och rådets 

direktiv 2001/95/EG av den 3 december 2001 om allmän 

produktsäkerhet, senast ändrat genom 

Europaparlamentets och rådets förordning (EG) nr 

596/2009. Lag (2011:1215). 

 



Lag SFS 2004:451 

Produktsäkerhetslag 

 

 

• 2 §   Lagen tillämpas i fråga om varor och tjänster som 

tillhandahålls i näringsverksamhet och varor som 

tillhandahålls i offentlig verksamhet. En förutsättning 

är att varan eller tjänsten är avsedd för konsumenter 

eller kan antas komma att användas av konsumenter. 

 

 



Lag SFS 2004:451 

Produktsäkerhetslag 
• Säkra varor och tjänster 

• 7 §   Varor och tjänster som tillhandahålls av näringsidkare 
skall vara säkra. 

 

• 8 §   En vara eller en tjänst är säker, om den vid normal eller 
rimligen förutsebar användning och livslängd inte för med 
sig någon risk för människors hälsa och säkerhet eller bara en 
låg risk. Denna risk måste dock vara godtagbar med 
beaktande av hur varan eller tjänsten används och skall vara 
förenlig med en hög skyddsnivå när det gäller människors 
hälsa och säkerhet. 

 

• En vara eller tjänst är farlig, om den inte motsvarar kraven för 
en säker vara eller tjänst i första stycket. 

 



Lag SFS 2004:451 

Produktsäkerhetslag 

• Presumtion för att en vara är säker 

 

• 11 §   En vara som uppfyller en svensk standard som 

överför en Europastandard ska anses säker i fråga om 

sådana risker som omfattas av den svenska standarden, 

om Europeiska kommissionen enligt artikel 4 i 

Europaparlamentets och rådets direktiv 2001/95/EG av 

den 3 december 2001 om allmän produktsäkerhet har 

offentliggjort en hänvisning till Europastandarden i 

Europeiska unionens officiella tidning. 

 



MDR 2017/745EU:s förordning 

för medicintekniska produkter 

 • Under upparbetning, klart Maj 2020 

• Förstärka säkerhet, spårbarhet, produktidentifikation, 

standardisering, teknisk dokumentation och klassificering 

av medicintekniska hjälpmedel. 

• Gemensamma specifikationer 

• Ce-märkning 

• UDI – produktidentifiering 

• Eudamed, europeisk databas för medicintekniska 

produkter 

• Internationella standarden ISO 14155:2011 

 



Lagstiftning sammafattning 

• Patientsäkerhetsperspektiv. 

• Höga krav på tillverkaren avseende produktens 

specifikationer, avisningar för underhåll och reparationer. 

• Höga krav på distributören av MTP. 

• Distributören ska följa tillverkarens anvisningar avseende 

användning, underhåll och reparationer.   

• Distributören ska säkerställa att produkten är säker vid 

normal användning och livslängd (förväntad längsta 

livslängd anges av tillverkaren). 

 

 

 



Lagstiftning sammanfattning 

• När distributören/KHS inte kan uppfylla leverantörens 

krav på specifikationer och säkerhet på MTP genom 

rekonditionering eller reparation ska det utrangeras.  

 

• Detsamma gäller hjälpmedel som överstiger den längsta 

användningstid som tillverkaren angivit. 

 

• Distributören/KHS kan inte längre garantera produktens 

säkerhet. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Ekonomi 

• Ekonomisk hushållning genom 

återanvändning och recirkulation av MTP 

under hela livslängden. 

 

• Vid rekonditionering och reparation av 

MTP tas hänsyn till hur stor kostnaden får 

vara i förhållande till MTP ålder.  

• Intern rutin, bilaga 1, 2 och 3. 



Svar på medborgarförslaget 

• Med hänsyn till lagstiftning och 

patientsäkerhet finns det ingen möjlighet 

att gå vidare med medborgarförslaget. 

 

• I vår interna rutiner beaktas hur mycket 

rekonditionering och reparationer får kosta 

i förhållande till MTP ålder och funktion. 



 

Intern rutin utrangering och  

rekonditionering  

av Medicintekniska Produkter 
 

KHS 
(Kommunal hjälpmedelssamverkan i Kalmar län) 
Franska vägen 10 
393 56 Kalmar 

Tel  0480-45 00 00 vx 
Fax 0480-45 28 50 
khs@kalmar.se 
www.kalmar.se 

Besöksadress Kalmar 
Franska vägen 10 
Besöksadress Västervik 
Timmergatan 2B 

 

Handläggare: Utrangeringsgruppen genom Petra Axelsson 
Telefon: 0480-45 28 66 

Datum 20180413 

 
 

 
 

 
 
Hjälpmedel som inte uppfyller leverantörens specifikationer, säkerhetsmässiga krav eller som inte kan repare-
ras ska utrangeras. Detsamma gäller hjälpmedel som överstiger den längsta användningstid som tillverkaren 
angivit. Den längsta användningstid som finns angivet för respektive produkt ska inte överskridas om inte 
särskilda skäl finns.  
 
Vid rekonditionering av en produkt ska dokument ”Trappstegen Rekonditionering” användas. Där finns 
summan angiven för vad en rekonditionering/reparation får kosta baserat på hjälpmedlets ålder.  
 
Utrangering av produkter ska ske utefter den användningstid som finns angivet i dokumentet ”Livslängd 
produkter” där samtliga produktgrupper finns representerade. Elrullstolar och Skoter finns inte med i doku-
mentet då dessa produkter inte inkluderas i denna rutin.   
 
I de fall där man kan behålla reservdelar/tillbehör som demonteras från utrangerade produkter ska de bedö-
mas som fullvärdiga av Rekondtekniker/Hjälpmedelstekniker eller annan likvärdig yrkeskategori för att ingen 
risk ska uppstå angående reservdelens/tillbehörs säkerhet. Den återtagna reservdelen/tillbehöret hanteras 
sedan enligt befintlig rutin för återtagande av tillbehör.  
 
Revidering av dokumenten ”Trappstegen Rekonditionering” och ”Livslängd artiklar” ansvarar utrangerings-
gruppen för.  
 
Utrangeringsgruppen består av Petra Axelsson, Mats Fogelström, Thomas Ekström, Anna-Karin Malmqvist 
och Andreas Eriksson.  
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Upphandlat pris kritisk ålder 0-5 år 75% 5-7år 50% 7-10år 25% äldre än 10år kommentarer

Cross 1 2158 10 år 1618 1079 539 baseras på gamla priset på Cross 5

Cross 5 3799 10 år 2849 1899 949

Twin 10 år

Panthera 13 717 5 år 10287 SKROT SKROT

Xlt 13 617 5 år 10212 SKROT SKROT

Xeon 5 år 75% av nypris SKROT SKROT

Transit 10 år 2625 1750 875

Spirea 10 år 2625 1750 875

M 100TR 3500 10 år 2625 1750 875

HD 10 år 8532 5688 2844

HD-Balance 10 år 8532 5688 2844

Netti 10 år 8532 5688 2844

Cirrus 7 år 75% av nypris 50% SKROT

Emineo 7 år 75% av nypris 50% SKROT

Rea Bellis 5 år SKROT SKROT SKROT skrotas vid retur

Azalea/Dalia 11376/? 5 år 8532

Manuped/säng/träningscykel 10400/6570 10 år 7800/4927. 5200/3285. 2600/1642. SKROT

El Bedco 5455  (85 cm) 10 år 4091. 2727. 1363. SKROT

Sterner 10 år 75% 50% 25% SKROT

Rebel/Carl Oscar RA-gåbord 2200( Rebel ) 5-7 år 1650 1100 SKROT

Alfa Basic 3587 5 år 2690 SKROT SKROT

Svea/Staffan/Adam 5-7 år 75% av nypris SKROT

Step up 6175 / 13160 5 år 4631/9870 SKROT SKROT

Bure -8300 5-7 år 6225 4150. SKROT

Minilift 200 10 år 6375 4 250 kr 2 125 kr

Minilyft 160 8500 10 år 6375 4 250 kr 2 125 kr

Sabina 10 år 6375 4 250 kr 2 125 kr

Quick Raiser 10 år 6375 4 250 kr 2 125 kr

Uno 100/102 6950 10 år 5212 3475 1737

Viking 10 år 5212 3475 1737

Samson 15 år 5212 3475 1737

Ocean 1/2/vip/dual vip Dual vip 11977 5 år 0/1462/2913/8982 SKROT SKROT

Swift mobil/tilt 2100/4100 7 år 1575/3075 1050/2050 SKROT

Clozitt 21870 7år 16402 10935 SKROT



Taklyft motor Likorall 10 år 5037 3358 1679

Taklyft motor Robin 6717 10 år 5037 3358 1679 inspektion behörig servicetekniker 

Takskenor ? efter 10 år

Säng  SB 750/755 8-12 år De som roterar i sänghanteringen

Säng  SB 750/755 15-20 år De sängar som finns på vårdboenden



Upphandlat Leverantör Rekondkostnad Kommentarer

pris 2017  rek.livslängd  efter 0-5/5-7/7-10 i %

Cross 1 10 år 0-5 år 75%, 5-7 år 50%, 7-10 år 25% Rekondkostnad beräknas på nuvarande 

Cross 5 2017 3799 10 år " upphandlat pris på produktgruppen

Twin 10 år "

Panthera 13 717 5 år 0-5 år 75% Skrotas efter 5 år

Xlt 13 617 5år "

Xenon 5år "

M100TR 3500 10 år 0-5 år 75%, 5-7 år 50%, 7-10 år 25%

Spirea 10 år "

Transit 10 år "

HD 10år 0-5 år 75%, 5-7 år 50%, 7-10 år 25%

HD-Balance 10år "

Netti * " *Byte sitsplatta var 3-5år, då beräknad livslängd 10-15år

Cirrus 7år "

Emineo 7år "

Rea Bellis 5 år "

Azalea 11 376/10 927 5 år "

Manuped/säng/träningscykel 10år 0-5år 75%, 5-7år 50%, 7-10år 25% Uppskattad livslängd av KHS

El Bedco 5247 (85cm) 10 år " Uppskattad livslängd av KHS

Sterner 10år " Uppskattad livslängd av KHS

Rebel/Carl Oscar RA-gåbord 2200 (rebel) 5-7 år 0-5år 75%, 5-7år 50%, skrotas efter 7år

Alfa Basic 5 år 0-5år 75%, skrotas efter 5 år

Svea/Staffan/Adam 5-7 år 0-5år 75%, 5-7år 50%, skrotas efter 7år

Step up 6175/13160 5 år 0-5år 75%, skrotas efter 5 år

Bure 5-7år 0-5år 75%, 5-7år 50%, skrotas efter 7år

Minilift 160 8500 10år 0-5år 75%, 5-7år 50%, 7-10år 25%

Minilyft 200 10 år "

Sabina 10år "

Quick Raiser 10år "



Uno 100/102 6950 10 år 0-5år 75%, 5-7år 50%, 7-10år 25%

Viking 10år "

Samson 15år " Livslängden baseras på guldmanlyftar generellt

Ocean 1/2/vip/dual vip 5 år 0-5 år 75%, efter 5 år skrot

Swift mobil/tilt 1950/3885 7 år 0-5 år 75%, 5-7 år 50% efter 7 år skrot

Clozitt 18 105/21 870 7 år 0-5 år 75%, 5-7 år 50% efter 7 år skrot

Taklyft motor Likorall 10år 0-5 år 75%, 5-7 år 50%, 7-10år 25%

Taklyft motor Robin 6717 10år 0-5 år 75%, 5-7 år 50%, 7-10år 25% inspektion behörig servicetekniker efter 10år

Takskenor ? Avvakta med ålder tills de kommer i retur hos oss på KHS

Säng  SB 750/755 8-12 år 0-5 år 75%, 5-7 år 50%, 7-12 år 25% De som roterar i sänghanteringen

Säng  SB 750/755 15-20 år 0-5 år 75%, 5-10 år 50%, 10-15 år 25% De sängar som finns på våra vårdboenden



 

 
 

 

 

 
Socialförvaltningen    

Adress Box 834, 391 28  KALMAR  │ Besök Nygatan 36    
Tel 0480-45 00 00 vx │ Fax 0480-45 09 68│Johnny.Lesseur@kalmar.se  
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Socialnämnden 

 
 
 

Ej verkställda beslut 2:a kvartalet 2019 

Förslag till beslut 

Socialnämnden beslutar att godkänna informationen avseende ej verkställda 
beslut för 1:a kvartalet 2019 och överlämna denna till kommunfullmäktige. 
Sammanställningen skickas även till kommunrevisorerna. 
 

Bakgrund 

Socialnämnden ska kvartalsvis redovisa ej verkställda beslut till Inspektionen 
för vård och omsorg, IVO. Besluten ska även redovisas till kommunens reviso-
rer samt rapporteras till kommunfullmäktige. Detta enl. 28 § f-h, lag om stöd 
och service till vissa funktionshindrade, LSS samt 16 kap 6 § f-h, socialtjänstla-
gen, SoL. De beslut som inte har verkställts inom tre månader från datum då 
beslut togs samt avbrott i verkställigheten som har varat mer än tre månader 
ska rapporteras.  
 
I bilaga 1 finns en summerad sammanställning av de beslut som rapporterats 
till IVO för 2:a kvartalet 2019. Redovisningen avser ärenden som tidigare rap-
porterats med datum för när de verkställts, ärenden som kvarstår som ej verk-
ställda samt ärenden som tillkommit under senaste kvartalet. I bilaga 2 lämnas 
en preciserad redovisning gällande ej verkställda beslut om bostad med särskild 
service enligt LSS/boende enligt SoL. 
 
Andelen ärenden som redovisas gällande ej verkställda beslut om daglig verk-
samhet enligt LSS/dagverksamhet enligt SoL är uppseendeväckande högt. 
Detta beror huvudsakligen på ett upprepat registreringsmisstag: Alla ärenden 
gällande daglig verksamhet/dagverksamhet inleds normalt via Slussen, där man 
gör en bedömning av vilken typ av verksamhet som är optimalt avpassad för 
varje enskild individ. Denna överlämning till Slussen innebär definitionsmässigt 
inte att någon daglig verksamhet/dagverksamhet har påbörjats. I Socialförvalt-
ningens verksamhetssystem har dock dessa ärenden registrerats som verk-
ställda, vilket gör att nämnden tidigare har haft en betydande underrapporte-
ring av ej verkställda beslut. 
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UTDRAG 
 

Sammanträdesdatum 

2019-09-24 

 

Socialnämnden 
 
 

 

 
Anslaget på kommunens anslagstavla den 4 oktober 2019. 
 

§ 150 

Ej verkställda beslut kvartal 2 2019 

Dnr SN 2019/0380.11.01 

Handlingar 

Tjänsteskrivelse daterad 2019-09-06 
Rapportering ej verkställda beslut 2:a kvartalet 2019 
Nulägesrapport ej verkställda bostadsbeslut september 2019 

Bakgrund 

Socialnämnden ska kvartalsvis redovisa ej verkställda beslut till Inspektionen 
för vård och omsorg, IVO. De beslut som inte har verkställts inom tre 
månader från datum då beslut togs samt avbrott i verkställigheten som har 
varat mer än tre månader ska rapporteras. Besluten ska även redovisas till 
kommunens revisorer samt rapporteras till kommunfullmäktige.  
 
Andelen ärenden som redovisas gällande ej verkställda beslut om daglig 
verksamhet enligt LSS/dagverksamhet enligt SoL är uppseendeväckande hög. 
Detta beror huvudsakligen på ett upprepat registreringsmisstag: Alla ärenden 
gällande daglig verksamhet/dagverksamhet inleds normalt via Slussen, där man 
gör en bedömning av vilken typ av verksamhet som är optimalt avpassad för 
varje enskild individ. Denna överlämning till Slussen innebär definitionsmässigt 
inte att någon daglig verksamhet/dagverksamhet har påbörjats. I socialförvalt-
ningens verksamhetssystem har dock dessa ärenden registrerats som 
verkställda, vilket gör att nämnden tidigare har haft en betydande 
underrapportering av ej verkställda beslut. 
 

Beslut 

Socialnämnden beslutar att godkänna informationen avseende ej verkställda 
beslut för 2:a kvartalet 2019 och överlämna denna till kommunfullmäktige.  
 
Sammanställningen skickas även till kommunrevisorerna. 
 
 
 
 
 
 



2 (2) 

Socialnämnden UTDRAG 

  Sammanträdesdatum 
   2019-09-24 

 

 

Sekreterare 

Carina Björkman 
 
 

Justeras 

 
Roger Holmberg Maria Persson-Engman 
ordförande  
 



Socialförvaltningen
Address Box 834, 391 28 Kalmar Visiting address Nygatan 36

Tel0480-45 00 00vx pia.olsson@kalmar.se

Handläggare Datum

Pia Olsson 19 2019-09-03
0480-45 09 91

Nulägesrapport ej verkställda bostadsbeslut septem-
ber 2019

Bostad med särskild service för vuxna enligt LSS
Servicebostad - 5 st Planering pågår och det finns bostäder att er-

bjuda under 2019. 2 av dessa är förhandsbesked
från Ronneby respektive Nybro

Gruppbostad –11 st 3 flyttar in i ny gruppbostad 1 september varav 1
är ett förhandsbeskedfrån Borgholm
3 har erbjudits boende och flyttar in under hösten
1 ska erbjudas bostad och planering finns. Bor
för närvarande på korttidsboende i omsorgsför-
valtningen
1 har personlig assistans och fungerar bra. Ingen
planering av gruppbostad önskas av företrädare
3 är inte erbjudna någon bostad ännu då det sak-
nas ett boende utifrån deras behov. 1 av dessa är
ett förhandsbesked från Mörbylånga

Korttidsboende/Särskilt boende enligt SoL
5 beslut på särskilt boende finns inom socialpsykiatrin. 1 av dessa har erbjudits
boende men tackat nej. Pågår arbete för att erbjuda övriga 4 under hösten.
7 personer finns på korttidsboende.

Planering av bostäder
En ny gruppbostad startade upp 1 september på Varvsgatan med 6 lägenheter,
inriktning autism. Inflyttning pågår och alla lägenheterna är inbokade. Plane-
ring för en ny gruppbostad pågår med sikte på en uppstart i slutet av 2020.
Tillgången på lägenheter i servicebostad/särskilt boende har varit god men då
det för närvarande är många bifallså minskar antalet bostäderatt erbjuda. Det
finns risk för att någon kommer att fåvänta på att få sitt beslut verkställt. Att
förtäta befintliga servicebostäder är en väg för att hitta lösningar men flertalet
verksamheter har nu nått en maxgräns på antal brukare. Här pågårett aktivt
arbete för att hitta nya bostäder och matcha in dem i befintliga servicebostäder
som kan ha utrymme för en utökning av antal brukare.



RAPPORTERING EJ VERKSTÄLLDA BESLUT 2:A KVARTALET 2019

Ej verkställda beslut IFO SoL

Nya 2:a 
kvartalet

Nya 2:a 
kvartalet 
verkställda

Återrappor-
terade

Verkställda 
tidigare 
rapporterade

Avslutade utan 
verkställighet (*)

Kontaktfamilj 2 1
Öppenvård ATV 2 1 1

Ej verkställda beslut OF SoL

Nya 2:a 
kvartalet

Nya 2:a 
kvartalet 
verkställda

Återrappor-
terade

Verkställda 
tidigare 
rapporterade

Avslutade utan 
verkställighet (*)

Kontaktperson 1 3 1 2
Dagverksamhet 12 1 1
Boende 1 2 2 1

Ej verkställda beslut LSS

Nya 2:a 
kvartalet

Nya 2:a 
kvartalet 
verkställda

Återrappor-
terade

Verkställda 
tidigare 
rapporterade

Avslutade utan 
verkställighet (*)

Kontaktperson 5 1 15 3
Daglig verksamhet 22 3
Bostad med särskild service 2 6 2 1
Ledsagning 1 1
Korttidsvistelse 1

Totalt antal rapporterade beslut: 97
Varav kvinnor: 47
Varav män: 50

(*) Totalt 7 ärenden avslutade utan verkställighet, varav 2 stycken där tidsbegränsade beslut 
löpte ut och där bägge antingen kommer att erhålla annan insats eller där annan insats övervägs.
De övriga 5 har själva eller via företrädare tackat nej till alternativt avsagt sig insatsen.









 

                              
Motion från Miljöpartiet de gröna 

KRONTÄCKNING - mål för andel yta täckt av trädkronor 

Krontäckning är ett sätt att beräkna andel yta som är täckt av trädkronor genom fotografering från 

luften. Flera städer i världen använder detta enkla mått för att bevaka utvecklingen av gröna ytor i 

tättbebyggda områden. 

Vi behöver träd av många skäl: 

 Träd fungerar som luftrenare 

 Träd balanserar vattenflöden och motverkar översvämningar 

 Träd fungerar som kolbindare och minskar därför klimatpåverkan 

 Träd ger skugga, skyddar mot vind och förbättrar mikroklimatet 

 Träd ger hem åt djur, insekter, mikrober och åt andra växter och gynnar därmed den 

biologiska mångfalden 

 Träd får människor att må bättre, kanske förvånande, men välbelagt (se referens nedan) 

På kort sikt är dessa goda effekter av träd inte ekonomiskt mätbara och det finns därför en risk att 

andra intressen prioriteras vid alltför många enskilda beslut. Om vi inte långsamt vill bygga en allt 

gråare kommun behöver politiken ge långsiktiga och tydliga målsättningar som är lätta att förstå och 

bevaka.  

I utveckling av grön infrastruktur används ofta indikator-arter som räknas och följs för att se att olika 

typer av biotoper och ekosystem överlever. Träd är en indikator som vi alla har lätt att relatera till 

utan att vara specialister på ekologi.  

Det finns olika sätt att sätta mål för krontäckning där man tar hänsyn till nuläge (till exempel genom 

att undanta redan etablerade grönområden) och väljer relevant områdes-storlek att mäta 

krontäckning i (se referens nedan). 

Därför föreslår vi följande: 

1) Att kommunen utformar policy och mål för krontäckning i tättbebyggt område 

2) Att kommunen planerar och utför insatser så att gator och övrig allmän plats utnyttjas för att 

nå målet om krontäckning  

3) Att kommunen tillämpar policy och mål om krontäckning i allt detaljplanearbete 

 

För miljöpartiet de gröna i Kalmar kommun: 

Annika Carlsson Wistedt, Max Troendlé, Daphne Thuvesson 

 

REFERENSER 

Science Advances 2019 Nature and mental health: An ecosystem service perspective, Bratman et al 

https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC6656547/  

Trädstrategi Malmö stad remissversion 

http://www.skkf.se/sites/default/files/editorial/tradstrategi_for_malmo_stad_170913_remiss.pdf  

https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC6656547/
http://www.skkf.se/sites/default/files/editorial/tradstrategi_for_malmo_stad_170913_remiss.pdf
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